
در ش�رايطي كه ب�ه انتخابات مجلس ش�وراي 
اسلامي نزديك مي  ش�ويم و بخش هاي زيادي 
از جامعه در گيرودار مسائل مربوط به انتخابات 
در حال بررسي افراد و ش�رايط شركت در اين 
عمل جمعي هستند، يكي از مسائل جالب توجه 
تأثير انتخابات بر زندگي جمعي افراد در كشور 
اس�ت؛ اتفاقي كه خود بخشي از زيست جمعي 
افراد در كشور ما محس�وب مي  شود، تأثيرات 
متفاوت�ي را در جامع�ه ايراني ايج�اد مي  كند 
كه خ�ود مي  توان�د س�رآغاز اتفاق�ات زيادي 
در زندگي جمع�ي ايرانيان باش�د. »جوان« به 
منظور بررس�ي تأثيرات انتخابات بر جامعه به 
سراغ ميثم مهديار جامعه ش�ناس رفته است. 

از ديدگاه جامعه  شناسي انتخابات چه 
تأثيري در جامعه دارد و شركت در آن 
چه ضرورتي براي اف�راد يك جامعه 

مي  تواند داشته باشد؟
در ابتد ا بايد توجه داشت كه شايد مهم ترين قواي 
حاكميتي قوه مقننه است كه تصميم گيري  هايي 
كه در آن انجام مي  شود و سرنوشت جامعه را تعيين 
مي  كند، قوانيني كه توسط افراد منتخب تصويب 
مي  شوند، مي  تواند آينده يك جامعه را تغيير دهد 
و به هر حال انتخابات مجل��س از اين جهت حائز 

اهميت است. 
از ط�رف ديگ�ر ماج�را، اينك�ه 
م�ردم احس�اس كنن�د مي  توانن�د 
كارگزاران  ش�ان را انتخ�اب كنن�د 
چه تأثيري ب�ر جامع�ه دارد و چنين 

چ�ه  جامع�ه اي 
تفاوت�ي با جامعه 
شاهنش�اهي ي�ا 
ديكتاتوري دارد 
ك�ه در آن مردم 
انتخ�اب  ح�ق 

ندارند؟
اين مسئله دو وجه دارد. مسئله احساس مشاركت و 
اينكه نماينده اي كه انتخاب مي  كنند نمايندگي آنها 
را انجام مي  دهد، يك بخش ماجراست، ولي بخش 
ديگر اين است كه هركسي احساس كند انتخابي 
كه انجام مي  دهد در سرنوشت و منافع فردي خود 
مفيد و مؤثر است و اين احساس قطعاً موجب تمايل 
بيشتر مي  شود و بر اين اساس افراد احساس بهتري 
براي حض��ور پيدا مي  كنند، منته��ا از طرف ديگر 
نماينده بايد بتوان��د منافع عمومي و جمعي مردم 
را نيز نمايندگي كند، نه اينكه صرفاً به دنبال منافع 
كوتاه مدت ذينفعاني باشند كه به او رأي مي  دهند، 
كما اينكه ما خيلي از جاها شاهد بوده  ايم مثلًا در 
خيلي از شهرس��تان ها بس��ياري از نمايندگان به 
دنبال منافع محلي خود هستند و پيگيري مي  كنند 
تا منافع حوزه انتخابيه خود را تأمين كنند، منافعي 
كه حتي ممكن است در بلند مدت با منافع فردي 
يا حوزه انتخابيه اي كه نمايندگ��ي آن را برعهده 
دارد، در تضاد باشد يا برخلاف منافع جمعي و ملي 

بلند  مدت كشور باشد. 
در بسياري از شهرها نمايندگان براي منافع محلي 
خود پيگيري مي  كنند كه س��د بزنن��د، كارخانه 
راه  اندازي كنن��د و مواردي از اين دس��ت را انجام 

دهند، ولي وقتي اين منافع محلي فارغ از منافع ملي 
و جمعي بلند مدت نگاه مي  ش��ود، ممكن است در 
آينده نه چندان دور به ضرر منافع ملي و حتي همان 
محل باشد، مثلًا در جايي مثل كوير فلات مركزي 
كه ما با بحران آب مواجه هستيم، نماينده پيگيري 
مي  كند كه كارخانه ذوب  آهن يا فولاد تأسيس كنند 
يا در جاهايي پتروشيمي تأسيس شده و بعد از يكي، 
دو سال مشخص شده به جهت اقتصادي اينجا صرفه 
نداشته و هر چند تعدادي شغل براي مردم محلي 
درست كرده اند، ولي در بلند مدت صرفه نداشته و 
وقتي دچار مشكلات شد، دولت مجبور شده آنجا 
را خصوصي سازي كند و طرف خصوصي هم آمده 
تعديل ني��رو انجام داده و همه اينها مش��كلاتي را 

ايجاد كرده است. 
جامعه وقتي ب�ا اين تناق�ض روبه رو 
مي  ش�ود كه به ف�ردي رأي داده كه 
قول  هايش حتي اگر عمل شود، به نفع 
جامعه نيست چه تأثيري مي  پذيرد؟ 
طبيعتاً بايد منتظر باش�يم عده اي از 
افراد با ديدن چنين چيزي از حضور 

در انتخابات دلسرد شوند. 
مسئله اين اس��ت كه بايد آن احساس مشاركت 
يك احساس مشاركت ملي باشد، نه فقط احساس 
مش��اركت محلي مثلًا نبايد احس��اس شود يك 
نماينده اي فقط مطالبات ما را خوب پيش مي  برد، 
بلكه افراد بايد اين ارزيابي را داشته باشند كه اين 
مطالبات محلي چه نسبتي با مطالبات ملي دارد 
و چقدر به منافع جمعي، ملي و بلند مدت كمك 
مي  كند؛ يعني صرفاً اين احساس رضايت كفايت 

نمي  كند، بلكه اين احس��اس رضايت بايد در يك 
بافت مل��ي و در يك فضاي عموم��ي بزرگ تري 
ايجاد شود تا پايدار باش��د، نه اينكه يك نسلي از 
نماينده خوشحال باشند، ولي نسل هاي آتي همان 
نسل هاي خوشحال از اين مطالباتي كه پيگيري 

شده آسيب ببينند. 
چطور باي�د چني�ن چيزي توس�ط 
جامعه فهم ش�ود؟ بالاخره انتخابات 
ما منطقه اي و شهري است و مطالبات 
مخصوص هم�ان منطقه اس�ت. اين 
مسئله اي كه شما مي  فرماييد نياز به 
توجه وسيع  تري نسبت به كليت محل 

زندگي دارد. 
بله به همين دليل حاكميت بايد تلاش كند هم از 
نظر عيني و هم از نظر ذهني ملاك هاي انتخاب يك 
نماينده ملي و نه نماينده اي كه فقط منافع محلي و 
شخصي را نمايندگي مي  كند، تبيين كند تا بتواند 

منافع ملي را در مسير انتخاب قرار بدهيم. 
انتخابات در كش�ور ما چيز جديدي 
نيس�ت، ولي در مجم�وع تجربه اي 
مربوط ب�ه عص�ر حاضر اس�ت، نوع 
برخورد جامعه ما نسبت به اين مسئله 

چگونه است؟
مس��ئله انتخاب��ات ب��ا اف��كاري عموم��ي پيوند 
مي  خورد و اف��كار عمومي هم امكان دس��تكاري، 
س��وگيري و جهت گيري غيرواقعي دارد، مي  شود 
با س��رمايه  گذاري روي افكار عمومي آن را جهت 
داد. انتخابات از جهتي كمك مي  كند تا مطالبات 
واقعي مردم شنيده ش��ود و از طرف ديگر ممكن 
است همين مطالبات جهت گيري هاي غيرواقعي 
پيدا كن��د، بنابراين تي��غ دو دم اس��ت و خود اين 
نيازمند برنامه ريزي و طراحي اس��ت كه در عين 
اينكه منافع مشاركت انتخاباتي محقق شود ما از آن 
آسيب ها و مشكلاتي كه ممكن است داشته باشيم، 

به دور بمانيم. 
با توجه به اينكه انتخابات مسئله اي 
مردمي است آيا در كش�ورهايي كه 
بيشتر از ما انتخابات برگزار كرده اند، 
تأثيرات آنها از تبليغات س�و گيرانه 

كمتر بوده است؟
اتفاقاً ممكن اس��ت برعكس هم باش��د، ش��ايد تا 
يك دهه قبل انتخابات   بيش��تر عم��ق مطالبات 
واقعي م��ردم را نمايندگي مي  ك��رد، ولي در يك 
دهه گذشته كه مسئله دس��تكاري افكار عمومي 
با تكنولوژي هاي جديد و سرمايه  گذاري ها خيلي 
پيش��رفت كرده، تكنيك ها و لش��كرها رسانه اي 
ظهور و بروز كرده اند، اين تكنيك هاي جديد اقناع و 
اثرگذاري از سلبريتي ها گرفته تا ميكروسلبريتي ها 
و ترندها و همچني��ن تحليل  هايي كه بر اس��اس 
كلان داده ها اتفاق مي  افتد، طرح   مطالبات واقعي 
مردم را س��خت كرده و بعضي از مواقع يك دفعه 
يك موضوع بي  اهميتي تبديل به يك موضوع اصلي 
مي  شود و موجب مي  شود  جنبه هاي اصلي ماجرا 

كمتر مورد توجه قرار بگيرد. 

سخنگوی آموزش و پرورش به »جوان« خبر داد

معلمانسالآیندهرفاهیاتدریافتمیکنند

نباید در انتخابات اجازه  دستكاري افكار  عمومي را داد
در گفت وگوي »جوان« با ميثم مهديار جامعه شناس  مطرح شد

ميثم مهديار : لشكرهاي رسانه اي و سلبريتي ها با دستكاري افكار عمومي مي توانند موجب انحراف مردم 
از مطالبات واقعي خود در انتخابات شوند

نداش�تن پاداش و رفاهيات و همچنين متوازن 
نبودن حقوق معلمان با حداقل شاخص رفاه دليل 
نارضايتي تع�داد زيادي از معلمان شده اس�ت. 
در حالي كه كارمن�دان بس�ياري از ارگان هاي 
دولتي در بس�ياري از مناس�بت هاي مذهبي و 
اعي�اد از كم�ك هزينه هاي معيش�تي نقدي و 
غيرنقدي برخوردار مي ش�وند، ام�ا هيچ كدام 
از اين كمك هزينه ها ش�امل ح�ال فرهنگيان 
نشده و به جز مبالغ جزئي كه طي دو سال اخير 
تحت عن�وان هدي�ه روز معلم به حس�اب آنها 
واريز ش�ده، هيچ رفاهيات ديگري نداشته اند. 

مهرماه امسال بود كه وزير آموزش و پرورش وعده 
واريز  رفاهيات به حساب معلمان را داده بود كه اين 
وعده محقق نشد. به تازگي سخنگوي وزارت آموزش 
و پرورش به »جوان« گفته كه  رفاهيات معلمان در 
بودجه 1403 پيش بيني شده و قرار است در سال 

آينده مزاياي جانبي، شامل حال فرهنگيان شود. 
 گلايه معلمان

معلمان به دليل نداشتن  رفاهيات گلايه دارند. خانم 
شكري كه هشت سال است وارد شغل معلمي شده 
مي گويد: »معلمان در سال هاي مختلف با معيشت 
سخت دست و پنجه نرم كردند. خوشبختانه طرح 
رتبه بندي با همه مش��كلات و نواقصي كه داشت 
توانست مبلغي بر حقوق معلمان اضافه كند، اما راه 
زيادي وجود دارد تا فرهنگيان مانند ساير كارمندان 
دولت از حقوق و مزاياي مناسب برخوردار شوند. 
مثلًا همين  رفاهيات كه ج��زو چند مورد خاص 
به معلمان تعلق نگرف��ت و موجب رنجش خاطر 

آنها شد.«
آقاي امين زاده هم يكي ديگر از معلماني است كه در 
رابطه با نداشتن  رفاهيات مي گويد: »كاش مسئولان 
آموزش و پرورش كم��ي از زاويه دي��د معلمان به 
كمبودها و كاستي ها نگاه كنند تا با درك روزهاي 

سختي كه معلمان پشت سر مي گذارند، مشكلات 
مربوط به آنها را سريع و سير حل و فصل كنند. كمتر 
كسي است كه نداند مش��كلات اقتصادي زندگي 
همه اقشار ضعيف و متوس��ط جامعه را تحت تأثير 
قرار داده اس��ت. معلمان هم از اين قاعده مستثني 
نبوده و نيستند. وقتي يك مناسبتي مثل روز پدر و 
روز مادر  هم برسد، معلمان مانند سال هاي گذشته، 
نزد خانواده هايشان شرمنده مي شوند، چراكه آه در 

بساط ندارند.«
آقاي جعفري هم يكي ديگر از معلماني است كه در 
اين رابطه حرف هاي زيادي براي گفتن دارد: »طبق 
مصوبه دولت با موضوع »پرداخت مزاياي جانبي به 
كارمندان ) رفاهيات(« و ابلاغ آن، وزارت آموزش و 
پرورش بايد مبالغي را تحت عناوين كمك هزينه 
مسكن، كمك هزينه غذا، كمك هزينه اياب وذهاب، 
پاداش تشويقي، پاداش رضايت مردم، تسهيلات 
بانكي، پاداش فرزندآوري، كمك هزينه مهدكودك، 
تسهيلات رفاهي، تفريحي، ورزش��ي و  رفاهيات 
مناس��بتي به فرهنگيان پرداخت كند. همچنين 
طبق ماده ۷ مصوبه دولت، تمامي دس��تگاه ها از 
جمله وزارت آموزش و پ��رورش علاوه بر پرداخت 
موارد فوق، مكلف به اجراي بيمه تكميلي استاندارد 
و مناسب براي كاركنان خود هستند. )در ماده ۸۵ 
قانون مديريت خدمات كش��وري نيز بر اين مورد 
تأكيد شده است. ( با اين حال آموزش و پرورش كه 
موظف بوده است به عنوان كارفرما، قسمتي از حق 
بيمه تكميلي را پرداخت كند از اين كار سرباز زده 
و اين مبلغ را از  رفاهيات كسر مي كند و در حقيقت 
آن را از جيب خود معلمان مي پردازد. « به گفته اين 
معلم وزارت ادعا مي كند كه به معلمان  رفاهيات 
پرداخت كرده ولي همان مبلغ را بابت سهم كارفرما 
يعني »خودش« از حقوق معلم كسر مي كند. در 
حالي كه پرداخت اين مبلغ سهم كارفرما و بر عهده 

وزارت آموزش و پرورش است.«

 وعده آقاي وزير 
هنوز از يادها نرفته اس��ت كه مهرماه امس��ال رضا 
مراد صحراي��ي، وزير آم��وزش و پ��رورش درباره 
پرداخت مزاياي جانبي به معلمان گفت: »ارتقاي 
سطح خدمات مجموعه هاي رفاهي فرهنگيان در 
دس��تور كار اين وزارتخانه اس��ت. « از همان موقع 
بود كه معلمان چش��م انتظار پرداخ��ت  رفاهيات 
ماندند و با هر مناسبتي كه از راه مي رسيد، اين حق 
قانوني خودش��ان را مطالبه مي كردند، اما هر بار با 
اظهارنظرات متفاوتي از سوي مسئولان آموزش و 
پرورش مواجه مي شدند و نمي دانستند كه بالاخره  

رفاهيات شامل حالشان خواهد شد يا نه؟
همچنين آبان م��اه، آق��اي وزير در آيي��ن انعقاد 
تفاهمنامه همكاري  بين وزارت آموزش و پرورش و 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: »تعاوني هاي 
فرهنگيان را فعال خواهيم كرد و در همين راستا نيز 
به دنبال يك سازمان رفاهي براي معلمان خواهيم 
بود. فعال شدن تعاوني هاي دانش آموزي نيز توسط 

معاونت پرورشي دنبال مي شود.«
 وعده  رفاهيات براي سال آينده 

اما  رفاهيات فرهنگيان چه زماني پرداخت خواهد 
شد و معلمان تا چه زماني بايد منتظر آن بمانند. علي 
فرهادي، سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در اين 
رابطه به »جوان« مي گويد: »مع��اون اول محترم 
رئيس جمهور بخش��نامه اي را تحت عنوان مزاياي 
جانبي كارمندان و پرس��نل دولت براي اختصاص 
مبالغي در مناس��بت هاي مختلف صادر كردند كه 
طبق آن بايد به همه كاركنان از جمله معلمان اين 
مبالغ تعلق بگيرد. منتها با توج��ه به اينكه بودجه 
آموزش و پرورش بس��ته ش��ده بود و بعد از آن اين 
بخشنامه صادر شد و همچنين از آنجايي كه اعلام 
ش��د اين مبالغ از اعتبارات موجود پرداخت شود، 

نتوانستيم اين كار را انجام دهيم.«
او ادامه مي دهد: »پرداخت  رفاهيات به فرهنگيان 

اصلًا عدد كمي نيست،  چراكه مثلًا اگر براي فقط 
يكي از مناسبت ها قرار باشد به معلمان 2 ميليون 
تومان پرداخت شود، به 2 هزار ميليارد تومان اعتبار 
نياز است كه عدد خيلي بالايي مي شود. به همين 
دليل اين بخشنامه را در بودجه 1402 نتوانستيم 
اجرايي كني��م، اما خوش��بختانه در بودجه 1403 
اين مبالغ تحت عنوان »مزاياي جانبي« پيش بيني 
شده است و علاوه بر كارمندان آموزش و پرورش به 

حساب معلمان نيز پرداخت مي شود. 
پيش از اين نيز محمد وحيدي، عضو كميس��يون 
تلفيق بودجه مجلس درب��اره  رفاهيات فرهنگيان 
گفته بود: »طبق ماده 40 قانون الحاق برخي مواد به 
قانون مقررات مالي دولت و در راستاي برقراري نظام 
عادلانه كاركنان دولت، دس��تگاه هاي اجرايي بايد 
در طول سال مزاياي جانبي از قبيل پرداخت هاي 
مناس��بتي، رفاهي، بيمه تكميل��ي، هزينه اياب و 
ذهاب و حق مس��كن پرداخت كنن��د، اما معمولاً 
بين دس��تگاه ها تفاوتي در عملكرد وجود دارد به 
گونه اي كه برخي دستگاه ها پرداختي بيشتر و برخي 
پرداختي كمتر دارند؛ برخ��ي مثل فرهنگيان هم 
اصلًا چنين مزايايي را دريافت نمي كنند. به همين 
دليل كميسيون تلفيق در راستاي برقراري عدالت 
در مصوبه اي دولت را مكلف كرد كه اين موضوعات 
را در شوراي حقوق و دستمزد مصوب كند و براي 
دستگاه ها تعيين تكليف ش��ود كه از منابع سالانه 
خود در قالب ماده 40 قان��ون الحاق برخي مواد به 
قانون مقررات مالي دولت همه كاركنان از اين مزايا 
برخوردار ش��وند.« حال با وعده خوش سخنگوي 
وزارت آم��وزش و پرورش براي ب��ار ديگر معلمان 
اميدوار خواهند شد كه مزاياي جانبي شغلي يا همان 
 رفاهيات در سال جديد بهره مند شوند. اميد است 
كه اين بار وعده مسئولان آموزش و پرورش در اين 
خصوص محقق شود و در سال جديد حال ناخوش 

معلمان را خوش كند. 

 رئيس شوراي اسلامي شهر تهران گفت: ۵0 درصد بودجه شهرداري 
به حمل و نقل عمومي اختصاص يافت. 

 رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با ارسال نامه اي از استانداران 
سراسر كشور خواست تا با اجراي طرح هاي پاكسازي طبيعت به ويژه 
حاشيه محورهاي مواصلاتي شهري و روس��تايي، مراكز گردشگري و 
زيستگاه هاي طبيعي اس��تان خود در قالب طرح »مسير سبز - ايران 
پاك«، مس��يرهاي گردش��گري را ب��راي بهره مندي گردش��گران از 

ظرفيت هاي محيط زيستي پاك و سالم فراهم كنند. 
 وزير آم��وزش و پرورش گف��ت: مطابق مصوبه ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي، دانشگاه فرهنگيان از سال آينده آزمون اختصاصي خواهد داشت 

و نظام جذب استاد و هيئت علمي آن كاملًا اختصاصي خواهد بود. 
 مدير روابط عمومي و امور فرهنگي بنياد 1۵ خرداد س��تاد اجرايي 
فرمان امام گفت: اين بنياد بيش از يك هزار و 300 بسته لبخند مادري 

را در استان هاي شمالي كشور توزيع كرده است. 
 رئيس دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي گفت: حدود يك ميليون 
نفر از افراد تحت پوشش دانشگاه علوم پزش��كي تهران تحت پوشش 

غربالگري ديابت و فشار خون قرار گرفتند. 
 عضو كميته مش��ورتي بيماري هاي نادر وزارت بهداشت با اشاره به 
ژنتيكي بودن ۸0 درصد بيماري هاي ن��ادر، مهم ترين موضوع در اين 

زمينه را پيشگيري از بروز موارد جديد بيماري عنوان كرد. 
 سازمان هواشناسي نسبت به تداوم برف و باران در بيشتر استان ها و 
ماندگاري هواي سرد تا پايان هفته همچنين احتمال آبگرفتگي معابر 

عمومي هشدار داد. 
 سرپرست اداره كل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي طبيعي، سنتي و 
مكمل سازمان غذا و دارو گفت: مكمل هاي ورزشي فقط بايد از طريق 
داروخانه ها عرضه شوند و فروش آن در فروشگاه هاي ورزشي و عطاري ها 

غير مجاز است. 

لزوم سياست  گذاري اجتماعي علمي 
امور ایثارگران 

به بهانه وعده رياست مركز پژوهش هاي مجلس 
درباره نگارش كتاب تخصصي ايثارگران

بابك نگاهداري، رئيس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي اخيراً 
در همايش »نقش تشكل هاي ايثارگري در دفاع از مباني و آرمان هاي 
انقلاب اس��لامي« وعده انتش��ار كتابي را با موضوع سياس��ت  گذاري 
اجتماعي امور ايثارگران توسط ميز تخصصي امور ايثارگران اين مركز 
تا پايان بهار 1403  داد. اين وعده در حالي از س��وي يكي از مهم ترين 
مراكز علمي سياست  گذاري در كشور داده مي  شود كه مديريت امر ايثار 
و خدمات رساني به جامعه ايثارگري كش��ور در طول سال هاي پس از 
جنگ تحميلي و به ويژه در دو دهه اخير، به دليل فقدان وجود چارچوب 
كارشناسي مشخص در تصويب قوانين اين حوزه، با چند چالش جدي 

مواجه بوده است:
1( به رغم اينكه سياست هاي كلي ايثار، ابلاغي رهبري در سال 13۸9 
واجد چن��د ملاحظه مهم همچ��ون »تحكيم فرهنگ ايث��ار، جهاد، و 
تفكر بسيجي در جامعه«، »توانمندسازي فردي و جمعي و اهتمام به 
پرورش استعدادها و ارتقای سطح علمي و فرهنگي ايثارگران و فرزندان 
آنها«، »اولويت  دادن به اس��تفاده از ايثارگران در بخش هاي مديريتي 
در شرايط مساوي«، »تخصيص و توزيع امكانات و حمايت هاي دولتي 
)در ميان ايثارگران( به تناس��ب ايثار و جهاد در راه آرمان هاي اسلام و 
اهداف انقلاب اس��لامي« و »ش��ناخت نيازهاي واقعي و ارائه خدمات 
مؤثر به ايثارگران و خانواده هاي آنان در ابعاد مختلف و با حفظ اصول 
عزتمندي، عدالت و روحيه خود اتكايي و شئون ايثارگري« بوده است، 
اما نگاهي به رويه هاي اجرايي و قانوني در س��ال هاي اخير گوياي اين 
است كه قانونگذاري ها در اين حوزه به دليل تشتت رويكردي، نتوانسته 
كمك شايسته اي به رفع نيازهاي واقعي و ايجاد انسجام بين گروه هاي 

ايثارگري نمايد. 
2( از زمان تصويب قانون جامع خدمات رساني به ايثارگران)1391(، 
به عنوان مهم ترين س��ند اجرايي مديريت امور ايثارگران در كش��ور، 
تاكنون همواره چالش��ي ميان اين قانون با قوانين برنامه هاي توسعه، 
قوانين بودجه سنواتي و آيين نامه ها و قوانين بخشي حوزه ايثارگران 
وجود داشته اس��ت. به عنوان مث��ال، به  رغم اينكه م��اده )۷3( قانون 
جامع خدمات رساني به ايثارگران تأكيد كرده است كه: »منابع مالي 
مورد نياز با حفظ ساير منابع بنياد در قالب مفاد لوايح بودجه سنواتي 
پيش بيني گردد«، اما باز هر ساله ش��اهد اين مسئله هستيم كه مفاد 
تبصره هاي ماده واحده قوانين بودجه و در ادامه بسياري از رديف هاي 
اعتباري ذيل دس��تگاه مربوطه )بنياد ش��هيد و امور ايثارگران( هيچ 
ارتباط معناداري با احكام تكليف شده در قانون جامع خدمات رساني به 
ايثارگران ندارد. ماهيت تبصره فوق در واقع گوياي اين است كه همه 
قوانين موضوعه ايثارگري بايد متناسب با قانون جامع و احكام بنيادين 
در نظر گرفته ش��ده با فصول اين قانون تصويب شوند. از سوي ديگر با 
وجود اينكه بيش از 10 س��ال از تصويب قانون جامع خدمات رساني 
به ايثارگران مي گذرد، هنوز بخ��ش قابل توجهي از احكام آن، به ويژه 
احكامي كه واجد بار مالي بوده اند، عملياتي نشده يا به  صورت ناقص 
اجرايي شده اس��ت. در همين راس��تا يكي از مهم ترين كارويژه هاي 
هر اقدام كارشناس��ي و علمي در حوزه ايثارگري مي بايس��ت تعيين 
چارچوب تقنيني و نظارتي لازم به منظور كمك به اجرايي سازي مفاد 

اين قانون باشد. 
3( در حال حاضر بخش زيادي از جمعيت ه��دف در قيد حيات بنياد 
ش��هيد و امور ايثارگران )حدود 3 ميليون و 600 هزار نفر(، در سنين 
سالمندي هس��تند؛ در اين رابطه شايان ذكر اس��ت كه در حال حاضر 
ميانگين سني جامعه ايثارگري 60 س��ال بوده و 2۸ سال از ميانگين 
سني جامعه بالاتر است. حدود ۷0 درصد والدين معزز شهداي كشور 
بالاي ۸0 سال سن دارند و بيش از 91 درصد همسران شهدا نيز بالاي 
60 سال سن هستند. طبيعي اس��ت كه هر چه ميزان سن بالاتر رود، 
نيازها متفاوت و نيازهاي نوظهوري براي اين قش��ر ب��ه وجود مي آيد 
و توجه به س��لامت و مراقبت هاي س��المندي در بين اين گروه هدف 
ضرورت بيشتري مي يابد. از اين رو انتظار مي رود كه چارچوب مشخص 
كارشناسي براي تبيين نظام مس��ائل در حال تغيير جامعه ايثارگري 
كشور مورد تهيه قرار گيرد و اين چارچوب مبناي سياست  گذاري هاي 

آينده در اين حوزه باشد. 
چالش هاي فوق نش��ان مي  دهد كه سياس��ت  گذاري اجتماعي حوزه 
ايثارگري در كشور، به ويژه در دو دهه اخير، با مسائل جدي كارشناسي 
رو به رو بوده و طرح ها و لوايح ارائه ش��ده در اين حوزه نتوانسته نسبت 
مشخصي با نظام مسائل در حال تغيير اين حوزه برقرار نمايد، بنابراين 
در صورتي كه وعده »نگارش كتاب تخصصي سياست  گذاري اجتماعي 
امور ايثارگران« در كشور تحقق يابد و به طرح آسيب  شناسي دقيق اين 
حوزه و تبيين نظام مس��ائل آن از منظر علمي و مبتني بر آرمان هاي 
انقلاب اس��لامي و سياس��ت هاي كلي ابلاغي رهبري )مدظله العالي( 
بپردازد، امري است ارزشمند كه بايد آن را به فال نيك گرفت. اين امر 
مي  تواند گره هاي زيادي را از چالش هاي فوق الذكر بگشايد و به ترميم 
و  تقويت سرمايه اجتماعي اين قش��ر معزز و رفع نيازهاي واقعي آنان 
انجاميده و رابطه اين قشر را با ساختارهاي حكمراني كشور از يك سو و 

آحاد شهروندان جامعه از سوي ديگر  تقويت نمايد. 

سجاد آذري
  گفت وگو

قرارگاه ویژه تأمين مسكن معلم
 تشكيل شد 

مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان از تشكيل قرارگاه تأمين و 
ساخت مسكن خبر داد. 

محس��ن احمدي، مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان از تش��كيل 
قرارگاه تأمين و ساخت مسكن تا ارديبهشت ماه سال 1403 خبر داد و 
اعلام كرد: با توجه به تدوين طرح اقدام جهادي نهضت ملي مسكن براي 
فرهنگيان سراسر كشور، تشكيل »قرارگاه ويژه تأمين مسكن معلم« در 

اولويت برنامه هاي سال آتي صندوق ذخيره فرهنگيان قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومي و امور بين الملل صندوق ذخيره فرهنگيان، 
محسن احمدي خاطر نشان كرد: طبق برنامه ريزي هاي انجام شده در 
مرحله نخست، طرح احداث ۵0 هزار واحد مسكوني ارزان قيمت براي 

فرهنگيان هدف گذاري شده است. 
وي يكي از اهداف تشكيل قرارگاه نهضت ملي ساخت مسكن فرهنگيان 
را ايجاد چالاكي و سرعت عمل در اين بخش عنوان كرد و حفظ كرامت و 
منزلت اين قشر فرهيخته را از مهم ترين رسالت ها و دغدغه هاي صندوق 

ذخيره فرهنگيان دانست. 
مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان توجه ويژه به صنعتي س��ازي 
و مدولارس��ازي با رويكرد كاهش زمان تحويل و ايجاد بهره وري در 
فرآيند ساخت را از ديگر اهداف اين طرح ذكر كرد و گفت: پراكندگي 
پروژه ها متناس��ب با تعداد فرهنگيان در سراس��ر كشور، جانمايي 
مناسب، نظارت كامل بر حسن اجراي كيفي ساخت و سازها، توجه 
به امكانات رفاهي، ايجد ش��بكه هاي خدماتي و تجاري و همچنين 
تحوي��ل بموقع واحدهاي مس��كوني از موارد م��ورد توجه صندوق 
ذخيره فرهنگيان در اين طرح ملي است. وي تأمين مسكن را يكي 
از نيازهاي اساس��ي و دغدغه هاي مهم براي فرهنگيان برش��مرد و 
افزود: باتوجه  به سطح درآمد معلمان و قيمت فعلي مسكن، تأمين 
مسكن براي اين قشر فرهيخته دشوار شده است، بنابراين كمك به 
تأمين مسكن فرهنگيان، علاوه بر اينكه پاسخي به نيازهاي اساسي و 
اولويت دار آنان به شمار مي رود، در ارتقاي شرايط اجتماعي و آرامش 

رواني آنان نيز اثر بسيار مثبتي دارد. 
احمدي با اعلام اينكه صن��دوق ذخيره فرهنگيان ب��ا همكاري دفتر 
اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي، آمار فرهنگيان متقاضي مسكن 
را استخراج كرده است، اظهار داشت: بر اساس آمارها حدود 1۸9 هزار 
فرهنگي در سامانه جامع طرح هاي حمايتي مسكن ثبت نام كرده اند كه 
2۸ هزار و ۸33 نفر از اين عزيزان، واجد شرايط تشخيص داده   و ثبت نام 

آنان قطعي شده است. 
وي خاطر نشان كرد مابقي ۵0 هزار واحد مسكوني پيش بيني شده با 
مشاركت شركت هاي خصوصي آماده مشاركت براي ساخت، كه داراي 

رتبه يك و دو ابنيه و ساختمان هستند، انجام خواهد شد. 
به گفته وي، منابع مالي مورد نياز براي س��اخت مسكن فرهنگيان از 
محل سرمايه گذاري تسهيلات »طرح نهضت ملي مسكن« و »آورده 
متقاضيان« و »تأمين مالي هاي رايج و مشاركت با سازندگان مسكن« 
تأمين مي شود.  مدير عامل صندوق ذخيره فرهنگيان، سهم زمين در 
هزينه ساخت در كلانش��هرها را بيش از ۵0 درصد و در ساير شهرها را 
بيش از 30 درصد كل بهاي مسكن عنوان كرد و افزود: تأمين زمين با 
استفاده از ظرفيت هاي قانون جهش توليد مسكن و مصوبه مولدسازي 
دارايي هاي دولت، اهميت زيادي در كاهش بهاي تمام شده واحدهاي 

مسكوني مورد نياز فرهنگيان دارد. 
وي يكي از چالش هاي نهضت ملي مسكن را تأمين زمين مناسب ذكر 
و ابراز اميدواري كرد با توجه به امكانات موجود در حوزه زمين و ابنيه 
در آموزش و پرورش، اين مسئله در اجراي برنامه تأمين مسكن معلمان 

ايجاد مانع نخواهد كرد. 
احمدي ادامه داد: در راس��تاي تأكيدات مقام عالي وزارت در خصوص 
تأمين مس��كن فرهنگيان  انتظار مي رود ادارات كل آموزش وپرورش 
اس��تان ها همكاري لازم را در زمينه معرفي املاك و اراضي در اختيار 
خود داشته باش��ند تا بتوانيم هر چه زودتر ش��اهد تعريف پروژه هاي 
جديد در استان ها و آغاز عمليات اجرايي س��اخت مسكن فرهنگيان 
در استان هاي هدف باش��يم.  وي افزود: در مسير ارزان سازي و نهضت 
مسكن كه بايد اولويت هلدينگ معلم باشد مي توان از ظرفيت آموزش 
و پرورش اس��تفاده كرد. از طرفي ديگر با توجه به اعتماد بالايي كه به 
جامعه فرهنگيان وجود دارد ظرفيت هاي سيستم بانكي و ساير ابزارهاي 

تأمين مالي دور از دسترس نخواهد بود. 
وي همچنين مش��اركت با انجمن ها و كانون هاي انبوده س��از را به 
عنوان يكي ديگر از راه هاي سرعت بخش��ي به اين اق��دام راهبردي 
اعلام كرد و جذب مش��اركت هاي دولتي و خصوصي در اين قرارگاه 

را خواستار شد. 
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مهسا گربندي
  گزارش

ورود نسل جدید پل هاي عابر پياده
 به پایتخت

معاون فني و عمراني ش�هرداري تهران از س�اخت پل هاي جديد 
عابر پياده در پايتخت خبر داد. 

هادي حق بين، معاون فني و عمراني ش��هرداري تهران در مورد ورود 
نس��ل جديدي از پل هاي عابرپياده به تهران گفت: اوايل سال جاري 
پيشنهادي را تقديم شهردار تهران كرديم تا مشكلي كه در مورد پل هاي 

مكانيزه در بزرگراه ها وجود دارد، رفع شود. 
وي با بيان اينكه با توجه به شيب طولي تهران كه اختلاف تراز حدود 
۸00 متري از بالاترين ت��ا پايين ترين نقطه داري��م، طبيعتاً در نصب 
پل هاي عابر مش��كلاتي در طراحي و س��اخت ايج��اد مي كند، گفت: 
پيشنهاد داديم كه از نس��ل جديد پل هاي عابر پياده استفاده شود كه 
علاوه بر اينكه بتني هستند، به جاي پله از رمپ استفاده شود كه علاوه 
بر زيبايي و معماري پل ها، در امر نگهداشت اين پل ها شرايط متفاوت تر 

و بهتري را خواهيم داشت. 
حق بين با بيان اينكه پل هاي عابر پياده مكانيزه چهره شهر را صنعتي 
می كند و در بحث نگهداشت مورد آسيب و س��رقت قرار مي گيرد، ما 
پيش��نهاد كلي داديم تا به جاي مكانيزه بودن پل ها يا استفاده از پله، 
از رمپ اس��تفاد ش��ود، گفت: طراحي برخي از اين پل ها آغاز ش��ده و 
پيمانكاران نيز انتخاب ش��دند منتها اجراي اينگونه پل ها قابل تعميم 

به هر مكاني نيست. 
معاون فني و عمراني ش��هرداري تهران با بيان اينك��ه پيش از اين نيز 
از پل هاي عابرپياده داراي رمپ، استفاده مي ش��د، اما آن پل ها فلزي 
بودند، افزود: پل هاي جديد عابران پياده بتني بوده و قرار است منقش 
به طرح هاي معماري ايراني- اسلامي ش��وند و از اين جهت از بتن در 
طراحي پل ها استفاده مي ش��ود كه در بحث نگهداشت در دراز مدت 

هزينه هاي مستمر را كاهش مي دهد. 
حق بين در مورد زمان بهره برداري از اين پل هاي جديد عابر پياده  اظهار 
كرد: بر اس��اس برنامه ريزي هاي صورت گرفته، به نظر مي رسد كه در 
شش ماهه نخست سال آينده اولين پل نصب شود، اما طراحي و نصب 
اين پل ها ملاحظاتي دارد كه مكان يابي و امكان سنجي ها با همكاري 

سازمان زيباسازي در حال انجام است و به زودي نهايي مي شود. 
وي با اشاره به تفويض اختيار به معاونت فني و عمراني براي مديريت و 
بهسازي پل هاي مكانيزه عابر پياده در سطح شهر  گفت: در مورد پل هاي 
عابر مكانيزه مشكلاتي ايجاد شده كه حسب دستور حتماً معاونت فني 
و عمراني وارد مي شود و سعي مي كنيم كه نسبت به بهسازي اين پل ها 

اقدام شود. 


